
آق�اي دكت�ر قناعت�ي ! يك�ي از 
موضوعات�ي ك�ه در حوزه پزش�كي 
مطرح مي شود، بحث كيفيت آموزش 
پزشكي است. سال گذشته ما از يك 
طرف بحث خالي ماندن ظرفيت هاي 
پزشكي در رش�ته هايي مانند قلب 
و بيهوش�ي را داش�تيم، از س�وي 
ديگر وزارت بهداش�ت به يكباره از 
ركورد  زني پذيرش پزشكي خبر داد 
و معاون آم�وزش وزارت بهداش�ت 
گفت صندلي هاي خال�ي اين آزمون 
خصوصاً در رش�ته هاي مورد نياز، به 
طور چشمگيري پر ش�د. اين اتفاق 
آيا با كوتاه آمدن وزارت بهداش�ت، 
اس�تانداردهاي پزش�كي هم�راه 
بوده است؟ در غير اين صورت چگونه 
اين همه صندلي خالي پر شد؟ شما به 
عنوان رئيس دانشگاه علوم پزشكي 
تهران چقدر مس�ئله اف�ت كيفيت 
آموزش پزشكي را مي پذيريد و آن را 

ناشي از چه چيزي مي دانيد؟
 من عنوان ي��ك معلم عرض مي كن��م چندين 
فاكتور بر كيفيت آموزش اثرگذار است. نخست 
كيفيت معل��م و ن��وع معلمي كه ما اس��تخدام 
مي كنيم كه دانش��گاه بهترين ها را اس��تخدام 
مي كند. دومين بحث تكنولوژي آموزشي است 
كه م��ا در آن ضعف داري��م و به خاطر مس��ائل 
بودجه اي نتوانستيم به روز باشيم؛ مثلًا در شعبه 
دانش��گاه تهران در عراق، تمام وسايل مورد نياز 

را توانس��ته ايم فراهم كنيم، ام��ا در ايران هنوز 
نتوانس��ته ايم به مي��زان كافي وس��ايل مجازي 
آموزش مانند تشريح مجازي كه نياز به جسد را 
كاهش مي دهد، راه بيندازيم. مطلب بعدي مكان 
اس��ت. كلاس هاي درس��ي ما محدود است. در 
دانشكده هاي پزشكي گاهي اوقات در كلاس هاي 
۱۰۰ نفره، ۲۰۰ نفره حض��ور دارند و اينها روي 
زمين مي نشينند و درس مي خوانند. يا در زمينه 
مسئله بودجه ما مشكل داريم و به ازاي دو برابر 
شدن دانشجو هيچ س��رانه اي دريافت نكرده ايم 
و حتي براي غذاي آنها مش��كل داري��م. ما قبلًا 
حدود ۱۷ ميلياردتومان پ��ول غذا مي داديم، اما 
در حال حاضر حدود ۶۰ميلي��ارد تومان هزينه 
غذاي دانشجويان مي ش��ود و تقريباً چهار برابر 
شده است. در حالي كه هر س��ال افزايش سرانه 
بودجه دانشگاه تقريباً ۱۷ تا ۱۸ درصد بوده است 
و ما با يك عدم تجانس مواجه هس��تيم كه ما را 

زجر مي دهد. 
 دانش��گاه علوم پزش��كي تهران در حال حاضر 
۸۰۰ميليارد تومان كسري بودجه دارد. در حال 
حاضر نيمي از تخت هاي دولتي دانشگاه تهران را 
ما سرويس مي دهيم، اما هر مريضي كه مي خوابد 
با توجه به تعرفه هاي بس��يار ضعيفي كه وجود 
دارد ۱۰ تا ۱۵ درصد در حال حاضر عقب هستيم. 
در واقع هر مريضي كه در بيمارستان هاي ما وارد 
مي شود، ۱۵ درصد به ما خسارت وارد مي كند و 

دولت بايد اين ما به المتفاوت را جبران كند. 
ما ۲ه��زار ميلي��ارد از بيم��ه تأمي��ن اجتماعي 
طلبكاريم، اما به رغم تلاشمان تاكنون موفق به 

وصول اين مطالبه نشده ايم. مطلب بعدي كه در 
رابطه با آموزش خيلي مهم است و روي كيفيت 
آن اثر مي گذارد، انگيزه دانشجويان است. وقتي 
دانشجو كه عنصر آموزشي است نتواند با استاد 
خوب ارتباط برقرار كند، بي انگيزه خواهد ش��د. 
با اس��تعدادترين افراد كش��ور به رشته پزشكي 
مي آيند و با استعدادترين آنها به دانشگاه تهران 
ورود پيدا مي كنند. در واقع شاگرد اول هاي هوش 
كشور به دانشگاه تهران مي آيند و اين بي انگيزگي 
دانشجويان موجب هدر رفت اين سرمايه است. 
از سوي ديگر مأموريت دانش��گاه علوم پزشكي 
تهران، پس��ت دكترا، phd و حركت بر لبه هاي 
دانش و پژوهش است، نه اينكه بخواهد كارهاي 
روتين را انجام دهد. البته نمي خواهم بگويم كه ما 
نبايد كارهاي روتين را انجام دهيم. بايد اين كارها 
را انجام دهيم، اما وقتي استاد من كه در علوم پايه 
است، همه وقتش را آموزش گرفته و فقط از اين 
كلاس به آن كلاس مي رود، فرصتي براي تحقيق 
و پژوهش ندارد. قسمت پژوهش��ي دانشگاه به 
شدت لطمه خواهد خورد و اين مسئله باعث افت 

دانشگاه ما خواهد شد. 
آقاي دكتر يعني شما كمبود پزشك 

را نمي پذيريد؟
 من نمي گوي��م كمبود پزش��ك ي��ا كادر نظام 
س��لامت نداريم، اما يك س��ؤالي دارم، در حال 
حاضر پزشكاني كه در نظام پزشكي دارند چند 
درصدش��ان در حوزه پزشكي مشغول به كارند؟ 
۳۰، ۴۰ هزار پزش��ك با ش��ماره نظام پزشكي 

هستند كه در پزشكي كار نمي كنند. 

 چرا ما بايد از ظرفيتي كه ايجاد كرديم، استفاده 
نكنيم؟ ما بايد پزشكان موجودمان را دريابيم تا 
بخواهيم دكتري تربيت كنيم كه ۱۲ تا ۱۳ سال 
بعد بخواهد عملياتي شود. ما بايد سرمايه گذاري 
فوري كنيم و ببينيم علت اينك��ه آنها در حوزه 

درمان مشغول به كار نمي شوند، چيست. 
  برخي از پزشكان به مشاغل پولساز 
غير مرتبطي همچون بساز و بفروش 
روي آورده اند يا كلينيك هاي زيبايی 
دارند. از نگاه شما علت اينكه برخي 
پزشكان در حوزه سلامت مشغول به 

كار نمي شوند، چيست؟
 مهم ترين دلايل آن تعرفه هاي پايين و غير قابل 
صرفه بودن كار به عنوان شغل پزشك و مشاغل 
پزشكي است، چراكه شغل پزشكي، شغل بسيار 
سخت و پرمخاطره اي شده است، بنابراين بايد 
براي فرد بيرزد. آنهايي هم كه هس��تند به نظر 
من خيلي هايشان از سر اينكه عاشق كشورشان 
هستند يا به خاطر نيازهاي مالي فوري در حوزه 
پزشكي مشغولند و اگر شغل با درآمد مناسب 
پيدا بكنند، پزش��كي را رها مي كنند. همچنان 
كه بسياري از آنها اين كار را كردند. ما دهها هزار 
پرستار داريم كه آموزش پرستاري ديده اند و به 
مشاغل ديگر در شهرهاي كوچك مشغول به كار 
هستند و خيلي هايشان هم مهاجرت نكرده اند. 
ما برنامه ريزي مي توانيم اينها را به بيمارستان ها 
و مراكز درماني در ش��هرهاي ب��زرگ بياوريم 
ت��ا در جاهايي كه با كمبود پرس��تار مواجهيم، 

مشغول شوند. 

بحث كمبود پزشك و چالش هاي ناشي از آن موضوعي است كه 
طي سال هاي اخير توجه بيشتري را به خود جلب كرده است. 
در نهاي�ت هم ش�وراي عالي انق�لاب فرهنگ�ي در مصوبه اي 
وزارت بهداش�ت، درمان و آموزش پزش�كي را موظف كرد به 
گون�ه اي برنامه ريزي كند  ك�ه ظرفيت پذيرش دانش�گاه ها و 
مؤسس�ات آموزش عالي تحت نظارت آن وزارت براي رش�ته 
پزش�كي در مقطع عموم�ي، از س�ال ۱۴۰۱ به م�دت حداقل 
چهار سال، در هر سال ۲۰ درصد نس�بت به سال قبل افزايش 
يابد. اين مصوبه اما يك طرف ماجراس�ت و سمت ديگر ماجرا 

بحث هاي مرتبط با كيفيت آموزش اس�ت؛ كيفيت�ي كه اتفاقاً 
در حوزه آموزش پزش�كي از اهميت بالاتري برخوردار است. 
بر اين اس�اس س�ال ۱۴۰۱ ظرفيت هاي خالي مانده در آزمون 
دستياري براي رشته هاي كم درآمد تر و بدون اقبالي همچون 
بيهوش�ي يا قلب و اطفال به ش�كل كامل پر و ب�ه تعبير دكتر 
ابوالفضل باقري ف�رد، معاون آموزش وزارت بهداش�ت ركورد 
پذيرش در آزمون دستياري سال ۱۴۰۱ شكسته شد. هر چند 
امس�ال هم چيزي ح�دود 8۰۰ صندلي در آزمون دس�تياري 
خالي ماند، اما ركورد ش�كني سال گذش�ته در بحث پذيرش 

آزمون دستياري آن هم بعد از خالي ماندن تعداد قابل توجهي 
از صندلي ها يك ش�بهه را ب�ه ذهن مي رس�اند و آن هم كوتاه 
آمدن وزارت بهداش�ت از اس�تانداردهاي آموزش�ي براي پر 
كردن صندلي هاي خالي ! اينكه آي�ا افزايش ظرفيت ها با افت 
سطح آموزش مي تواند همراستا باش�د يا نه و همچنين اينكه 
در ش�رايط كنوني چگون�ه مي ت�وان چالش كمب�ود و توزيع 
غير عادلانه پزش�ك را  در كشور سر و س�امان داد و مديريت 
كرد، موضوعاتي است كه در گفت وگو با دكتر حسين قناعتي، 
رئيس دانش�گاه علوم پزش�كي ته�ران به آنه�ا پرداخته ايم. 

ورود واگن هاي مترو از سال آينده به تهران

1403،حملونقلعموميپايتختبرقيسازيميشود

پول غذاي دانشجويان را نداريم !
گفت وگوي »جوان« با رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران

نايب رئيس ش�وراي ش�هر تهران با اش�اره به 
توسعه حمل و نقل ريلي و همچنين برقي سازي 
در ح�وزه حم�ل و نقل گف�ت: ب�ا برنامه ريزي 
انجام شده سال آينده نخستين واگن هاي جديد 
مترو وارد چرخه خدمت رس�اني خواهند شد. 
پرويز سروري، نايب رئيس شوراي شهر تهران در 
آيين بهره  برداري از ورودي دوم ايستگاه شهيد 
دادمان و آغاز عمليات اجرايي پروژه توسعه شمال 
غربي خط هفت مترو تهران  اظهار كرد: موضوع 
حمل و نقل، آلودگي هوا و ترافيك، سه موضوعي 
است كه به صورت ويژه در مديريت شهري دنبال 
مي شود و در بودجه سنواتي اعتبارات خوبي براي 

حل و فصل اين موارد پيش بيني شده است. 
وي با اش��اره به اينكه بايد برنامه  ريزي ش��ود تا 
جايي كه امكان دارد تقاض��اي حمل و نقل را به 
صورت ريلي انجام بدهيم، تصري��ح كرد: بايد با 
برنامه ريزي، حمل و نقل را به زير زمين )مترو( 
ببريم، البته براي اين كار نيازمند به يك حمل و 

نقل تركيبي هستيم. 
نايب رئيس شوراي شهر تهران در رابطه با حمل 
و نقل تركيبي خاطر نشان كرد: افزايش خطوط 
ريلي در كنار توس��عه ون، تاكس��ي و اتوبوس ما 
را به حمل و نق��ل تركيبي مي رس��اند و در اين 

زمينه اقدامات خوبي طي دو سال گذشته انجام 
شده است. 

سروري اضافه كرد: در بودجه س��نواتي از سال 
۱۴۰۱، ۱۴۰۲ و همچنين سال ۱۴۰۳، اعتبارات 
ويژه اي در حوزه حمل و نقل پيش بيني شده به 
طوري كه در طول سال هاي گذشته و سال آينده 

۵۰ درصد از بودجه ش��ورا به حوزه حمل و نقل 
اختصاص پيدا كرده است. 

وي به عقب ماندگي هاي صورت گرفته در حوزه 
حمل و نقل در سنوات قبل اش��اره كرد و افزود: 
بايد بتوانيم اين عقب ماندگ��ي به ويژه در حوزه 
مترو را جبران كنيم به طوري كه در حال حاضر 

۵۰درصد از ظرفيت مترو استفاده مي شود و ما 
بايد بتوانيم اس��تفاده از اين ظرفيت را افزايش 
دهيم، البته اقدامات اساس��ي در طول دو سال 

گذشته در مديريت شهري انجام شده است. 
نايب رئيس شوراي ش��هر تهران با اشاره به ورود 
اتوب��وس ، تاكس��ي ،  ون به ناوگان حم��ل و نقل 
عمومي پايتخت تصريح كرد: در ارتباط با ورود 
واگن هاي جديد مترو، اقدام��ات خوبي صورت 
گرفته است و ان شاءالله از سال آينده شاهد توسعه 
و ورود واگن هاي جديد به ن��اوگان حمل و نقل 

عمومي پايتخت خواهيم  بود. 
سروري به موضوع برقي س��ازي ناوگان حمل و 
نقل عمومي اشاره كرد و گفت: اين مسئله پاسخ 
روشني به موضوع آلودگي هواس��ت، البته اين 
موضوع به صورت ويژه در دس��تور كار مديريت 
شهري قرار گرفته و ان شاءالله سال آينده شاهد 
تحول و پيش��رفت در حوزه برقي سازي ناوگان 
حمل و نقل عمومي خواهيم بود.  وي به توسعه 
حمل و نقل در قسمت غرب تهران اشاره كرد و 
افزود: در اين بخش ش��هروندان با كمبود حمل 
و نقل ريلي روبه رو بودند و اقدام امروز )توس��عه 
ش��مالي خط ۷ مترو تهران( مي تواند مشكلات 

شهروندان در اين محدوده را مرتفع سازد. 

 قطعنامه » مقابله با طوفان هاي ش��ن و گرد و غب��ار« با ابتكار عمل 
جمهوري اسلامي ايران و پيشنهاد اجلاس تهران در ششمين مجمع 

جهاني محيط زيست ملل متحد در نايروبي كنيا تصويب شد. 
 معاون شهرسازي ش��هرداري تهران اعلام كرد كه در دو تا سه سال 
اخير آمار ص��دور پروانه در ح��وزه تجاري، ح��دود۶۰ درصد كاهش 

يافته است. 
  مدير كل زندان هاي استان تهران با اشاره به جمعيت ۳۵ هزار و ۴۱۵ 
نفري زندانيان در اين استان  گفت: هزار و ۱۶۸ مددجو از ابتداي سال 

با عفو آزاد شدند. 
 رئيس مركز س��لامت محيط و كار وزارت بهداش��ت ب��ا بيان اينكه 
س��يگارهاي الكترونيكي به عن��وان يك كالاي آسيب رس��ان معرفي 
شده اند، اظهار كرد: با توجه به مضرات سيگارهايي از اين دست، توليد 

سيگارهاي الكترونيكي در كشور را ممنوع كرده ايم. 
 رئيس سازمان اورژانس كشور از به كارگيري دو هواپيما در ايام نوروز 

براي امداد هوايي خبر داد. 
 معاون اداره كل فرآورده هاي غذايي س��ازمان غذا و دارو با اشاره به 
پيچيدگي هاي تقلب در حوزه غذا  گفت: تقلب بيش��تر در مواد غذايي 

گران قيمت و كمياب مشاهده مي شود. 
 سازمان هواشناسي كشور اعلام كرد: روز دوشنبه ۱۴ اسفند سامانه 

بارشي جديد از غرب وارد كشور مي شود. 
 پژوهشگر آموزش و پرورش با بيان اينكه در بحث عدالت آموزشي، 
ش��وراي عالي آموزش و پرورش و مراج��ع ديگر آماره��اي متفاوتي 
از بازمان��دگان از تحصيل ارائ��ه مي دهند، گفت: اين آمار در س��نين 

لازم التعليم حدود ۹۰۰ تا يك ميليون نفر است. 
 سخنگوي شوراي اسلامي ش��هر تهران گفت: ايجاد گذر هنر و گذر 
كتاب در محور آزادي- انقلاب از پيش به تصويب رس��يده و در برنامه 

امسال مديريت شهري قرار دارد. 
 دكتراي تخصصي قارچ شناس��ي گفت: بين ۳۰ تا ۵۰ درصد تغيير 
شكل ناخن هاي دست و پا به دليل ابتلا به عفونت قارچي است كه اين 
موارد در افرادي كه ناخن كاشت دارند به مراتب بيشتر ديده مي شود. 

 رئيس مركز اورژانس استان تهران از انجام ۲۳ هزار و ۹۵۱ مأموريت 
از سوي اورژانس درهفته گذشته خبر داد و گفت: ۱۳۲ نفر نيز در اين 
مدت دچار مسموميت با گاز مونوكسيدكربن شده اند؛ اين گازگرفتگي 

در مقايسه با هفته پيش  از آن افزايش دو برابري داشته است. 
 معاون توسعه پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات جوي سازمان 
هواشناسي كشور گفت: تغيير اقليم سبب افزايش وقوع و شدت رخداد 
طوفان هاي گرمسيري در شمال اقيانوس هند شده كه احتمال ورود 

طوفان ها به درياي عمان را نيز افزايش داده است. 

آزادي ۲۱ زنداني جرائم غيرعمد
 با كمك خير تهراني

بدهي ۲۱ نف�ر از زنداني�ان نيازمند جرائم غيرعمد ب�ا اهداي يك 
ميليارد و 6۰۰ ميليون تومان از س�وي خير تهراني  پرداخت ش�د. 
منوچهر رحماني، مدير ستاد ديه اس��تان تهران گفت: نيكوكاري كه 
نخواس��ت نامش اعلام ش��ود، با پرداخت يك ميليارد و ۶۰۰ ميليون 
تومان بدهي ۲۱ نفر از زندانيان نيازمند جرائم غيرعمد را پرداخت كرد 
تا در روزهاي پاياني سال نزد خانواده خود بازگردند.  مدير ستاد مردمي 
ديه استان تهران تصريح كرد: اين مركز نهادي خيريه بوده و نيكوكاران 
به عنوان بازوان توانمند ستاد ديه امر كمك به آزادي زندانيان نيازمند 
جرائم غيرعمد را بر عهده دارند.  وي ادامه داد: خيري كه اين اقدام بزرگ 
را انجام داد، گفت تمام اين افراد نيازمند با دس��تان قدرتمند حضرت 
ابوالفضل )ع( آزاد شده اند و من هيچ نقشي نداشته ام.  رحماني افزود: 
زندانيان نيازمند جرائم غيرعمد چشم به دستان نيكوكاران دوخته اند 
تا در روزهاي پاياني س��ال نزد خانواده خويش بازگردند و فرزندانشان 
پدر يا مادر خود را پس از مدت ها بر س��ر س��فره ببينند.  گفتني است 
نيكوكاران در مناس��بت هاي خاص ملي و مذهبي بيش از ايام ديگر به 
كمك نيازمندان مي شتابند و امسال همزماني اعياد شعبانيه و استقبال 
از ماه مبارك رمضان با روزهاي پاياني سال موجب شده خيرين بيشتر 
به ميدان نيكي بشتابند. خيرين و نيكوكاراني كه قصد كمك به آزادي 
زندانيان جرائم غير عمد را دارند همواره مي توانند از طريق شماره كارت 
۶۰۳۷۹۹۱۸۹۹۶۷۵۹۱۶ در اين امر خير سهيم باشند. همچنين در 
صورت تمايل ضمن مراجعه حضوري به س��تاد ديه استان تهران واقع 
در خيابان كريمخان زند، خيابان ميرزاي شيرازي، اعرابي ۵، پلاك ۱۹، 
طبقه اول، شماره تلفن ۸۸۸۶۱۹۹۲ با نحوه ارسال كمك هاي مالي و 

آزادي زندانيان استان آشنا شوند. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو
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در 4 درس مي توان از »تك ماده«
 استفاده كرد

بنابر اعلام معاون متوس�طه وزي�ر آموزش و پرورش، ب�ا توجه به 
مصوبه جديد ش�وراي عالي آم�وزش و پرورش، از اي�ن پس براي 
فارغ التحصيلي دانش آموزان، چنانچه آخرين نمره دانش آموزي 
در چه�ار عن�وان درس »نهاي�ي« )از مجم�وع دروس دوره دوم 
متوسطه( حداقل ۷ و معدل كل آن نيز بيش از ۱۰ باشد )حدنصاب 
قبولي را در چهار عنوان درسي نهايي كسب نكرده باشد( مي تواند 
با اس�تفاده از تبصره يا هم�ان »تك ماده« فارغ التحصيل ش�ود. 
محمدمه��دي كاظمي، معاون متوس��طه وزير آم��وزش و پرورش در 
خصوص مصوبه كميسيون معين شوراي عالي آموزش و پرورش براي 
موافقت با »حذف ش��رط دو عنوان درس نهايي و دو عنوان درس غير 
نهايي از آيين نامه آموزش��ي دوره دوم متوسطه نظري« اظهار كرد: بر 
اساس اين مصوبه، دانش آموزان مي توانند براي چهار عنوان درس نهايي 

كه نصاب قبولي را كسب نكرده اند از »تبصره«  استفاده كنند. 
وي در ادامه افزود: بر اساس آيين نامه آموزشي گذشته، در صورتي كه 
دانش آموزي دو عنوان درس »نهايي« و دو درس »غيرنهايي« را نمره 
زير ۱۰ و بالاي ۷ )بين ۷ تا ۱۰( كسب مي كرد، با شرط داشتن معدل 

بالاي ۱۰ مي توانست با استفاده از تبصره، فارغ التحصيل شود. 
عضو ش��وراي عالي آموزش و پرورش ادامه داد: با توجه به اينكه عمده 
دروس پايه هاي دهم و يازدهم نيز نهايي شده، معاونت آموزش متوسطه 
پيش��نهاد داد تا دو عنوان دروس »غيرنهايي« ه��م »نهايي« منظور 
شود؛ بدين ترتيب با موافقت كميس��يون معين شوراي عالي آموزش 
و پرورش، مقرر شد دانش آموزان بتوانند جهت فارغ التحصيلي، براي 
چهار عنوان درس نهايي از اين تبصره اس��تفاده كنند.  بنابر اظهارات 
كاظمي، اين مصوبه جديد از سال تحصيلي ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ اجرا مي شود 
و دانش آموزان، در امتحانات خرداد ماه از مزاياي اين مصوبه بهره مند 
مي ش��وند.  وي با تأكيد بر اينكه اين بند صرفاً ب��راي فارغ التحصيلي 
دانش آموزان اس��ت، افزود: بنابراين پايه دوازدهمي ها و دانش آموزان 
دوره دوم متوسطه بزرگس��الان، از راه دور و داوطلب آزاد، مي توانند از 

سال تحصيلي فعلي از اين تبصره استفاده كنند. 
به گزارش ايسنا، كميسيون معين ش��وراي عالي آموزش و پرورش با 
درخواست معاونت آموزش متوس��طه مبني بر حذف شرط دو عنوان 
درس نهاي��ي و دو عن��وان درس غيرنهايي از مفاد تبص��ره۱ ماده ۸۲ 
آيين نامه آموزشي دوره دوم متوسطه روزانه و تبصره۱ماده۶۶ آيين نامه 
آموزشي دوره دوم متوسطه بزرگسالان، آموزش از راه دور، ايثارگران و 

داوطلبان آزاد داخل كشور موافقت كرد. 
گفتني است مصوبه كميس��يون معين به اطلاع اعضاي شوراي عالي 
آموزش و پرورش مي رسد و چنانچه ظرف مدت دو هفته نظر مخالفي 
ارائه و مطرح نش��ود، به منزله مصوبه ش��وراي عالي تلقي و به وزارت 

آموزش و پرورش جهت اجرا  ابلاغ مي شود. 

هويت مشكوك التابعين مشخص مي شود
رئي�س س�ازمان مل�ي مهاج�رت از تدوي�ن فرآينده�اي لازم 
براي تش�خيص و شناس�ايي هويت مش�كوك التابعين خبر داد. 
عبدالله مبيني، رئيس سازمان ملي مهاجرت درباره صدور شناسنامه 
براي افرادي كه حاصل ازدواج مادر ايراني با پدر غيرايراني هس��تند، 
گفت: اين موضوع در جلس��ه بيست و يكم ش��وراي سياست گذاري و 
هماهنگي اتباع خارجي در دس��تور كار قرار گرفت؛ تقريباً ۱۹ مصوبه 

براي اين موضوع تنظيم شده است. 
وي ادامه داد: اين مصوبات ابلاغ شده است و در حال حاضر براساس اين 
مصوبات، اقدامات در حال انجام است و به سمتي مي رويم كه مشكل 
اين افراد رفع شود.  رئيس سازمان ملي مهاجرت در واكنش به برخي 
گزارش هاي منتشره در رس��انه ها مبني بر بروز خطا در رد مرز به اين 
معنا كه گاهي اوقات افراد فاقد شناسنامه در استان هايي مانند سيستان 
و بلوچستان به جاي اتباع غيرايراني بازداشت و براي طرد به مرز اعزام 
مي شوند، گفت: اگر فردي ايراني و فاقد شناسنامه است، حتماً داراي 
شجره نامه است و اگر فاقد شجرنامه اس��ت، ثبت سوابق جلدي دارد، 
يعني تمام سوابق در ادارات استان مانند استان سيستان و بلوچستان 
موجود اس��ت. اگر همه اين موارد نيز وجود نداشته باشد، در نهايت از 

طريق روش هاي علمي و پزشكي و DNA مي توانيم اقدام كنيم. 
مبيني گفت: اين افراد بايد مراجعه كرده و تشكيل پرونده بدهند و اثبات 
كنند كه ايراني هستند، اتفاقي كه در سيستان و بلوچستان مي افتد، اين 
است كه يك عده اي هستند كه از اين خلأ استفاده مي كنند و فرد هويت 
يك كشور ديگر را دارد، اما از فقر مالي يك سري خانواده ها استفاده   و 
اقدام به خريد شناس��نامه مي كند يا خود را به روش ديگري ايراني جا 

مي زند؛ ما به اين افراد مشكوك التابعين مي گوييم. 
وي ادامه داد: در همين شوراي سياس��ت گذاري فرآيند تشخيص اين 
افراد مش��كوك التابعين تنظيم  و در اين خصوص تصميم گيري و ابلاغ 
شده است. روند مبهمي در اين خصوص وجود ندارد و نمي توانيم بگوييم 
كه نمي ش��ود، هويت اين افراد را مش��خص كرد. الان همه اين موارد را 
شوراي سياس��ت گذاري و هماهنگي اتباع خارجي تنظيم كرده است و 
از رئيس سازمان ثبت احوال نيز در اين جلس��ات دعوت شده و آنها نيز 
موارد مد نظر خود را مطرح كرده اند.  رئيس سازمان ملي مهاجرت خاطر 
نشان كرد: من فكر مي كنم ديگر زمينه براي سوءاستفاده وجود ندارد تا 
عده اي مدعي شوند كه ايراني هستند و بعد از طريق روش هاي علمي و 
ماهيتي مشخص شود كه اين افراد اكثرشان ايراني نيستند و تنها خود 

را ايراني جا مي زدند. 

  از شهر

پايگاه فضايي بين المللي چابهار
 سال آينده به بهره برداري مي رسد

س�ال آين�ده پاي�گاه فضاي�ي چابه�ار ب�ا اولي�ن پرت�اب ب�ه 
م�دار خورش�يد آهن�گ، ب�ه بهره ب�رداري خواه�د رس�يد. 
حس��ن س��الاريه، رئيس س��ازمان فضايي  اظهار كرد: اولويت ما براي 
پرتاب ها با پرتابگرهاي س��وخت جامد است؛ طبق برنامه ريزي اواسط 
سال آينده بهره برداري پايگاه فضايي چابهار با اولين پرتاب خورشيد 
آهنگ خواهد ب��ود. البت��ه تاريخ دقيق پرت��اب هم هر زم��ان عنوان 
ش��ود، ممكن اس��ت بين يك تا دو ماه به دليل مس��ائل فني اختلاف 

داشته باشد. 
وي در خصوص علت اس��تفاده از پايگاه ه��اي بين المللي براي پرتاب 
ماهواره ها ني��ز تأكيد كرد: در وهل��ه اول براي اس��تفاده از پايگاه هاي 
بين المللي موضوع رقابت و اقتصادي بودن آن ب��راي ما اهميت دارد. 
البته اولويت با پرتابگرهاي بومي در كشور است، اما بحث زمان بندي 

هم بسيار مهم است. 
وي افزود: به هر دليلي پرتابگر داخلي به لحاظ زماني امكان ارائه خدمت 
نداشته باشد، از پرتابگر خارجي استفاده مي كنيم. البته اين اتفاق يك 
عرف بين المللي است و اگر به س��ايت هاي پايگاه هاي پرتاب مراجعه 
كنيد زمان بندي هاي اعلام شده آنها را خواهيد ديد، زيرا پرتابگر بايد 

ساخته شده و امكان حمل محموله را داشته باشد. 
سالاريه ادامه داد: استفاده از ظرفيت هاي بين المللي عمدتاً تابع هزينه 
است و بيش��تر جنبه اقتصادي دارد، بايد از نظر قيمتي براي ما بصرفد. 
ممكن است ظرفيت يك پرتابگر در زمان نزديك شدن به پرتاب تكميل 
شده باشد، در نتيجه گران تر خواهد بود و اگر ظرفيت خالي داشته باشد، 
ارزان تر خواهد بود.  رئيس س��ازمان فضايي ادامه داد: در برنامه توسعه 
صنعت فضايي كشور هم اين موضوع لحاظ شده و يك مختصات مهم به 
شمار مي رود. ما در حال گذار از مرحله تحقيق و توسعه به مرحله عملياتي 
شدن و ارائه خدمات، سرويس و توسعه اقتصاد فضا هستيم.  وي يادآور 
شد: در حوزه ماهواره هم ما همين مسير را طي كرديم، در ماهواره اول 
جنبه تحقيقاتي آن پررنگ تر است، اما در نمونه هاي بعدي كار تحقيق و 

توسعه كامل شده است. در حوزه پرتابگرها هم به همين شكل است. 
سالاريه تصريح كرد: زماني كه به نقطه ارائه خدمات به صورت گسترده 
مي رسيم، بحث اقتصادي اهميت پيدا مي كند. ما علاقه مند هستيم از 
تمام ظرفيت هايي كه امكان استفاده از آن فراهم است، استفاده كنيم، 
زيرا به هر حال براي ما توسعه صنعت ماهواره و ارائه خدمات مبتني بر 
ماهواره يك اصل است؛ همانطور كه توسعه پرتابگر هم و ارائه خدمات 
ماهواره بر هم يك اصل است، اما نبايد اين دو موضوع را به هم گره زد. 

وي افزود: دو موضوع پرتابگ��ر و ماهواره به موازات ه��م در حال اجرا 
هستند، اما بر اساس سه فاكتور شرايط اقتصادي، قيمت و رقابت طبيعتاً 
پرتاب بين المللي انتخاب مي ش��ود. البته تا زماني ك��ه پرتابگر داخلي 
ظرفيت داشته باشد، تمام همت ما استفاده از پرتابگرهاي بومي خواهد 
بود. در همين راستا هم سال آينده پرتاب هاي بيشتري خواهيم داشت 

كه توسط پرتابگرهاي داخلي استفاده خواهند شد. 
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